



ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΔΗΜΟΚΡΑΤΙΑ
ΥΠΟΥΡΓΟΣ ΟΙΚΟΝΟΜΙΚΩΝ
ΝΟΜΙΚΟ ΣΥΜΒΟΥΛΙΟ ΤΟΥ ΚΡΑΤΟΥΣ
ΓΡΑΦΕΙΟ ΝΟΜΙΚΟΥ ΣΥΜΒΟΥΛΟΥ
ΕΠΙΤΡΟΠΗΣ ΛΟΓΙΣΤΙΚΗΣ ΤΥΠΟΠΟΙΗΣΗΣ
ΚΑΙ ΕΛΕΓΧΩΝ (ΕΛΤΕ)

Αθήνα 21 Μαΐου 2024

Αριθμός Γνωμοδότησης 70 / 2024

Α Τ Ο Μ Ι Κ Η

Γνωμοδοτών: Βασίλειος Καραγεώργος Νομικός Σύμβουλος του Κράτους

Έγγραφο ερωτήματος : Το υπ' αριθ. πρωτ. 404οικ/7-2-2024 έγγραφο ερώτημα της ΕΛΤΕ που υπογράφεται από τον Πρόεδρό της.

Περίληψη ερωτήματος:

1. Ερωτάται: α) αν το ποσό της των μηνιαίων αποδοχών του Προέδρου και των δυο Αντιπροέδρων της ΕΛΤΕ πρέπει να αναπροσαρμοσθεί σύμφωνα με τις νέες διατάξεις του ν.5045/2023 (ΦΕΚ Α 136/29.7.2023) και εφόσον αναπροσαρμοσθεί, ποιο πρέπει να είναι το ποσό για τον Πρόεδρο και τους δυο Αντιπροέδρους και β) στην περίπτωση που δεν δύναται να αναπροσαρμοσθεί, ποιο πρέπει να είναι το ποσό των μηνιαίων αποδοχών τους.

Στο ανωτέρω ερώτημα το Νομικό Συμβούλιο του Κράτους γνωμοδοτεί ως ακολούθως:

Ιστορικό

2. Το ερώτημα υποβλήθηκε με το υπ αρ.οικ. 404/ 7-2-2024 έγγραφο του Προέδρου της ΕΛΤΕ που έχει ως εξής:

«Θέμα: «Αναπροσαρμογή μισθών του Προέδρου και των Αντιπροέδρων της ΕΛΤΕ»
Με την υπ' αριθμ. 26533/ΕΛΤΕ249/25.6.2004 (ΦΕΚ 965/Β72004) απόφαση του Υπουργού Οικονομικών, είχε οριστεί η μικτή μηνιαία αποζημίωση του Προέδρου και των δυο Αντιπροέδρων του Διοικητικού Συμβουλίου της Επιτροπής Λογιστικής Τυποποίησης και Ελέγχων (ΕΛΤΕ) σε 10.000€ για τον Πρόεδρο και 6.000€ για τον κάθε Αντιπρόεδρο.

Ακολουθώντας, στο πλαίσιο των μέτρων που λήφθηκαν για την αντιμετώπιση της δημοσιονομικής κρίσης, η μηνιαία αποζημίωση τροποποιήθηκε με τις διατάξεις:

α) του ν.3833/2010 (ΦΕΚ 40/Α/2010) «Προστασία της εθνικής οικονομίας- επείγοντα μέτρα για την αντιμετώπιση της δημοσιονομικής κρίσης», (αρ.1 παρ. 5,6 & 7 (Β)), όπου επήλθε **μείωση 7%**.

β) του ν.3833/2010 (ΦΕΚ 40/Α/2010) «Προστασία της εθνικής οικονομίας- επείγοντα μέτρα για την αντιμετώπιση της δημοσιονομικής κρίσης», (αρ.2), όπου ορίζεται ότι **το ανώτατο όριο αποδοχών και πρόσθετων αμοιβών** μεταξύ άλλων προσώπων και **για** τους Προέδρους και Αντιπροέδρους των ΝΠΔΔ και ειδικότερα ότι οι πάσης φύσεως αποδοχές και πρόσθετες αμοιβές ή απολαβές τους, απαγορεύεται να υπερβαίνουν τις αποδοχές Γενικού Γραμματέα Υπουργείου, όπως αυτές κάθε φορά καθορίζονται,

γ) του ν.3845/2010 (ΦΕΚ 65/Α/2010) «Μέτρα για την εφαρμογή του μηχανισμού στήριξης της ελληνικής οικονομίας από τα κράτη - μέλη της Ζώνης του ευρώ και το Διεθνές Νομισματικό Ταμείο», (αρ. 3 παρ. 4,5 & 6 (Γ)), σύμφωνα με τον οποίο επήλθε περαιτέρω **μείωση 3%**.

δ) του ν.4093/2012 (ΦΕΚ 222/Α/2012) «Έγκριση Μεσοπρόθεσμου Πλαισίου Δημοσιονομικής Στρατηγικής 2013-2016 - Επείγοντα Μέτρα Εφαρμογής του ν. 4046/2012 και του Μεσοπρόθεσμου Πλαισίου Δημοσιονομικής Στρατηγικής 2013-2016» (αρ. 6 ΚΑ1 ΠΑΡ 8 ΤΗΣ ΥΠΟ Γ1 (Δ)), όπου επήλθε περαιτέρω **μείωση 20%**.

Ακολουθώντας τις ανωτέρω διατάξεις, η μηνιαία αποζημίωση των δυο Αντιπροέδρων διαμορφώθηκε σε ποσό **4.330,08 €** όπου λαμβάνουν μέχρι και σήμερα και του Προέδρου σε **4.750,00 €** (ίσος με βασικός γενικού γραμ. 3450+1000 επίδομα ευθύνης +300 έξοδα παράστασης).

Ωστόσο, με τις διατάξεις του ν.4354/2015 (αρ. 9 παρ. 5 ΦΕΚ 176/Α/2015) και την υπ' αριθμ. 2/1015/ΔΕΠ 5.1.2016 διευκρινιστική εγκύκλιο του Υπουργείου Οικονομικών, ο νέος βασικός μισθός Γενικού Γραμματέα Υπουργείου ορίστηκε στο ποσό των **3.231 €**. Αθροιζόμενες με το προβλεπόμενο στο άρθρο 16 επίδομα θέσης ευθύνης (1.400 €) οι αποδοχές του ανέρχονται στο ποσό των **4.631 € μηνιαίως και** ως εκ τούτου και κατ' εφαρμογή του ν.3833/2010, στο ποσό των **4.631€** διαμορφώθηκε και η αμοιβή του Προέδρου της ΕΛΤΕ μέχρι και σήμερα και σε ποσό 4.330,08 € των δυο Αντιπροέδρων όπως αναφέρθηκε ανωτέρω.

Με βάση τις διατάξεις του ν.5045/2023 (ΦΕΚ Α 136/29.7.2023) με θέμα «Ενίσχυση του εισοδήματος των μισθωτών, των νέων, της οικογένειας και της εργασίας

Συνταξιοδοτικές ρυθμίσεις και άλλες επείγουσες διατάξεις» και το από οικ.2/97758/ΔΕΠ 19.10.2023 έγγραφο του Υπουργείου Εθνικής Οικονομίας και Οικονομικών, το ύψος του (γενικού) ανώτατου ορίου αποδοχών της παρ. 1 του αρ. 28 του ν.4354/2015 (αποδοχές Γενικού Γραμματέα Υπουργείου), διαμορφώνεται σε **5.121,00€** (3.301€ βασικός μισθός και 1.820€ το επίδομα θέσης ευθύνης).

Τέλος, το ΦΕΚ ορισμού της νέας Διοίκησης (τ. ΥΟΔΔ ΑΡ.ΦΥΛ.1053 11.11.2022) δεν αναφέρει ποσό αμοιβών για τον Πρόεδρο και τους 2 Αντιπροέδρους της ΕΛΤΕ και η αμοιβή τους από τον ορισμό τους μέχρι και σήμερα είναι η ίδια με αυτή που λάμβανε η προηγούμενη διοίκηση και η οποία έχει **διαμορφωθεί σύμφωνα με το ανωτέρω ιστορικό.**

Ερώτημα

Σύμφωνα με τα παραπάνω, ερωτάσθε α) αν το ποσό της των μηνιαίων αποδοχών του Προέδρου και των δυο Αντιπροέδρων της ΕΛΤΕ πρέπει να αναπροσαρμοσθεί σύμφωνα με τις νέες διατάξεις του ν. 5045/2023 (ΦΕΚ Α 136/29.7.2023) και εφόσον αναπροσαρμοσθεί, ποιο πρέπει να είναι το ποσό για τον Πρόεδρο και τους δυο Αντιπροέδρους και β) στην περίπτωση που δεν δύναται να αναπροσαρμοσθεί, ποιο πρέπει να είναι το ποσό των μηνιαίων αποδοχών τους.

Ο Πρόεδρος της ΕΛΤΕ

Παναγιώτης Γιαννόπουλος».

Συμπληρωματικά, η ΕΛΤΕ με το υπ'αρ. ΕΞ 1641/16/5/2024 έγγραφό της μας γνώρισε ότι, ανεξαρτήτως των αποδοχών του Γενικού Γραμματέα Υπουργείου ως ανωτάτου ορίου αποδοχών οι αποδοχές του Προέδρου της ΕΛΤΕ μειώθηκαν στις 7.216,80 και εκάστου των Αντιπροέδρων στις 4. 330,08 ευρώ.

3. Επί του ανωτέρω ερωτήματος ζητήθηκαν οι απόψεις του Γενικού Λογιστηρίου του Κράτους, το οποίο με το υπ' αρ. 2/11125/ΔΕΠ/16-4-2024 έγγραφό του απάντησε ως εξής:

«ΘΕΜΑ: «Παρέχονται πληροφορίες»

Σχετ.: Το αριθμ.πρωτ.536/14-2-2024 έγγραφο σας

Σε απάντηση του ανωτέρω σχετικού σας εγγράφου με το οποίο μας διαβιβάσατε ερώτημα του Προέδρου της ΕΛΤΕ σχετικά με το ύψος των αποδοχών τόσο του Προέδρου όσο και των Αντιπροέδρων, από πλευράς δικής μας αρμοδιότητας, σας γνωρίζουμε τα εξής :

Οι αποδοχές του Προέδρου, των Αντιπροέδρων και των μελών του Δ.Σ. της Επιτροπής Λογιστικής Τυποποίησης και Ελέγχων (ΕΛΤΕ), καθορίστηκαν το **2004** με

την αριθμ. 26533/ΕΛΤΕ249/25-6-2004 Υ.Α. (ΦΕΚ Β' 965), κατ' εξουσιοδότηση των διατάξεων της παρ.3 του άρθρου 8 του ν.3148/2003. Εν συνεχεία, οι αποδοχές αυτές αναπροσαρμόστηκαν σύμφωνα με τις διατάξεις των ν.3833/2010, ν.3845/2010 και ν.4093/2012 και διαμορφώθηκαν την 01/01/2016, σύμφωνα με τις διατάξεις της παρ. 1 του άρθρου 28 του ν. 4354/2015 (ανώτατο όριο αποδοχών) στο ύψος των αποδοχών του Γενικού Γραμματέα Υπουργείου (4.631€).

Με τις διατάξεις της παρ.3 του άρθρου 22 του ν.4354/2015, (ισχύων μισθολογικός νόμος) προβλέπεται ότι «Οι κάθε είδους αποδοχές και λοιπές αποζημιώσεις των Προέδρων, Αντιπροέδρων και μελών των Ανεξάρτητων Διοικητικών Αρχών (Α.Δ.Α.), των Διοικητών, Αναπληρωτών Διοικητών, Υποδιοικητών. **Προέδρων, Αντιπροέδρων, Διευθυνόντων Συμβούλων, και Μελών των Διοικητικών Συμβουλίων και γενικότερα όλων των οργάνων διοίκησης των Ν.Π.Δ.Δ., των Ν.Π.Ι.Δ. και των Δ.Ε.Κ.Ο. του Κεφαλαίου Α' του ν. 3429/2005, που υπάγονται στις διατάξεις του παρόντος, καθώς και των εν γένει Γενικών Επιθεωρητών, Συντονιστών ή Εισαγγελέων Ελεγκτικών Σωμάτων ή Σωμάτων Επιθεώρησης, καθώς και του Προέδρου, των μελών και του ειδικού επιστημονικού προσωπικού του Συμβουλίου Οικονομικών Εμπειρογνομόνων (Σ.Ο.Ε.) καθορίζονται με κοινή απόφαση του Υπουργού Οικονομικών και του καθ' ύλην αρμόδιου Υπουργού με την επιφύλαξη των οριζόμενων στο επόμενο εδάφιο, { ...}**» ενώ σύμφωνα με την παρ. 5 του ίδιου άρθρου και νόμου «Μέχρι την έκδοση των αποφάσεων, που προβλέπονται από τις διατάξεις του παρόντος άρθρου, **οι αποδοχές όλων των ανωτέρω εξακολουθούν να καταβάλλονται στο ύψος που είχαν διαμορφωθεί κατά τον τελευταίο μήνα πριν την έναρξη ισχύος του παρόντος νόμου, με την επιφύλαξη των διατάξεων του 1 άρθρου 28**».

Επιπροσθέτως, αναφορικά με το πεδίο εφαρμογής των διατάξεων του άρθρου 20 του ν. 5045/2023 σας παραπέμπουμε στην παρ. 1 του άρθρου αυτού και τις οδηγίες της αριθμ. 2/97758/ΔΕΠ/19-10-2023 διευκρινιστικής εγκυκλίου του Υφυπουργού Εθνικής Οικονομίας και Οικονομικών (Α.Δ.Α.:Ψ167Η-Θ16) επί του ίδιου άρθρου και νόμου, όπου αναφέρονται **ρητά** οι περιπτώσεις των δικαιούχων υπαλλήλων. Επίσης, σύμφωνα με τις διατάξεις του άρθρου 25 του ν. 5045/2023 το ύψος του (γενικού) ανωτάτου ορίου αποδοχών της παραγράφου 1 του άρθρου 28 του ν.4354/2015 (αποδοχές Γενικού Γραμματέα Υπουργείου), διαμορφώνεται σε **πέντε χιλιάδες εκατόν είκοσι ένα (5.121) ευρώ**

Συνεπώς,κατά την άποψη της Υπηρεσίας μας και σύμφωνα με τις ανωτέρω αναφερόμενες διατάξεις των παρ.3 και 5 του άρθρου 22 του ν.4354/2015, οι αποδοχές του Προέδρου, των Αντιπροέδρων και των μελών του Δ.Σ. της Επιτροπής Λογιστικής Τυποποίησης και Ελέγχων (ΕΛΤΕ), θα εξακολουθήσουν να καταβάλλονται στο ύψος που είχαν διαμορφωθεί την 31/12/2015 με την επιφύλαξη των διατάξεων του άρθρου 28 του ίδιου νόμου, μέχρι την έκδοση νέας κ.υ.α. που θα καθορίζει τις αποδοχές τους. και δεν θα ακολουθήσουν τη διαμόρφωση των αποδοχών του Γενικού Γραμματέα στο ύψος των 5.121€ σύμφωνα με το άρθρο 25 του ν. 5045/2024.

ΜΕ ΕΝΤΟΛΗ ΥΦΥΠΟΥΡΓΟΥ Ο αν. Προϊστάμενος Διεύθυνσης Σωτήριος Βασιλάκος».

Νομικό πλαίσιο

4.Στο άρθρο 1 παρ. 1-5 και στο άρθρο 8 παρ. 3 του ν. 3148/2003,136 Α, ορίζονται, εκτός άλλων, τα εξής:

«Άρθρο 1

Σύσταση Επιτροπής Λογιστικής

Τυποποίησης και Ελέγχων

1. Συνιστάται νομικό πρόσωπο δημοσίου δικαίου με την επωνυμία «Επιτροπή Λογιστικής Τυποποίησης και Ελέγχων (Ε.Λ.Τ.Ε.)» με έδρα την Αθήνα και σκοπό την ενίσχυση της διαφάνειας λειτουργίας των επιχειρήσεων με την εφαρμογή λογιστικής τυποποίησης και τη διασφάλιση της ποιότητας των λογιστικών ελέγχων.

Η Ε.Λ.Τ.Ε. λειτουργεί αποκλειστικά χάριν του δημόσιου συμφέροντος, έχει διοικητική και οικονομική αυτοτέλεια και απολαύει λειτουργικής ανεξαρτησίας.

2. Η Ε.Λ.Τ.Ε. εποπτεύεται από τον Υπουργό Οικονομικών σύμφωνα με τις διατάξεις του παρόντος νόμου. Η εν λόγω εποπτεία λαμβάνει τη μορφή της προηγούμενης έγκρισης μόνον για τις πράξεις του ετήσιου προϋπολογισμού και απολογισμού της Ε.Λ.Τ.Ε.

3. Η Ε.Λ.Τ.Ε. διοικείται από επταμελές Διοικητικό Συμβούλιο (Δ.Σ.) το οποίο αποτελείται από τον Πρόεδρο, δύο Αντιπροέδρους και τέσσερα μέλη και συγκροτείται με απόφαση του Υπουργού Οικονομίας και Οικονομικών...

4. Ο Πρόεδρος επιλέγεται από πρόσωπα εγνωσμένου κύρους, ευρύτερης αποδοχής με αποδεδειγμένη πείρα και επιστημονική κατάρτιση. Οι Αντιπρόεδροι επιλέγονται από πρόσωπα που διαθέτουν ευρεία επιστημονική κατάρτιση στη Λογιστική ή/και Ελεγκτική.

5. Για το διορισμό του Προέδρου ακολουθείται η διαδικασία του άρθρου 49 Α' του Κανονισμού της Βουλής...

Άρθρο 8

3. Με απόφαση του Υπουργού Οικονομίας και Οικονομικών καθορίζονται οι αμοιβές του Προέδρου, των Αντιπροέδρων, των μελών του Δ.Σ. της Ε.Λ.Τ.Ε. και των μελών του Σ.ΛΟ.Τ. και του Σ.Π.Ε., καθώς και του Πειθαρχικού Συμβουλίου.».

5. Στην υπ'αρ.26533/ΕΛΤΕ 2492004 (965 Β/) Απόφαση του Υπουργού Οικονομίας και Οικονομικών ορίζονται , εκτός άλλων τα εξής:

«1.Καθορίζουμε τη μικτή μηνιαία αποζημίωση του Προέδρου και των δύο Αντιπροέδρων του Διοικητικού Συμβουλίου της Επιτροπής Λογιστικής Τυποποίησης και Ελέγχων (ΕΛΤΕ).

α. Του Προέδρου του Διοικητικού Συμβουλίου στο ύψος των 10.000 Ευρώ.

β. Ενός εκάστου εκ των δύο Αντιπροέδρων στο ύψος των 6.000 Ευρώ.».

6. Στο άρθρο 1 παρ 5, 6 και στο άρθρο 2 παρ. 1, 2 και 5 του ν. 3833/2010, 40 Α, ορίζονται τα εξής:

«Άρθρο 1

Μείωση αποδοχών στον ευρύτερο δημόσιοι τομέα

5. Οι πάσης φύσεως τακτικές αποδοχές, επιδόματα, αποζημιώσεις και αμοιβές γενικά, καθώς και τα με οποιαδήποτε άλλη ονομασία οριζόμενα και από οποιαδήποτε γενική ή ειδική διάταξη ή ρήτρα ή όρο συλλογικής σύμβασης εργασίας, διαιτητική απόφαση ή με ατομική σύμβαση εργασίας ή συμφωνία προβλεπόμενα των εργαζομένων χωρίς εξαίρεση,, μειώνονται κατά ποσοστό επτά τοις εκατό (7%)...

6. Οι διατάξεις της προηγούμενης παραγράφου έχουν εφαρμογή και για τα αιρετά όργανα Ο.Τ.Α., τους διοικητές, υποδιοικητές, προέδρους, αντιπροέδρους των Ν.Π.Δ.Δ., τους προέδρους, αντιπροέδρους και τα μέλη των ανεξάρτητων διοικητικών αρχών,..

Άρθρο 2

Ανώτατο όριο αποδοχών και πρόσθετων αμοιβών

1. Οι πάσης φύσεως αποδοχές και πρόσθετες αμοιβές ή απολαβές «ή σύνταξη» που καταβάλλονται στους λειτουργούς ή υπαλλήλους ή μισθωτούς με σχέση εργασίας δημοσίου ή ιδιωτικού δικαίου του Δημοσίου, των Ν.Π.Δ.Δ. και Ο.Τ.Α., των Ενόπλων Δυνάμεων, της Ελληνικής Αστυνομίας, του Πυροσβεστικού και του Λιμενικού Σώματος απαγορεύεται να υπερβαίνουν τις αποδοχές Γενικού Γραμματέα Υπουργείου, όπως αυτές κάθε φορά καθορίζονται, χωρίς να λαμβάνεται υπόψη η οικογενειακή παροχή,

τα επιδόματα εορτών και αδείας, καθώς και τα επιδόματα των παραγράφων 7, 8 και 9 του άρθρου 12 του ν. 3205/ 2003...

2. Οι διατάξεις της προηγούμενης παραγράφου έχουν εφαρμογή και για τα αιρετά όργανα Ο.Τ.Α., τους διοικητές, υποδιοικητές, προέδρους, αντιπροέδρους και τα μέλη των συλλογικών οργάνων διοίκησης των Ν.Π.Δ.Δ., τους προέδρους, αντιπροέδρους και τα μέλη των ανεξάρτητων διοικητικών αρχών, τους προέδρους, αντιπροέδρους, διευθύνοντες συμβούλους και τα μέλη διοικητικών συμβουλίων,...

5. Από την Έναρξη ισχύος του παρόντος άρθρου καταργείται κάθε γενική ή ειδική διάταξη ή ρήτρα ή όρος συλλογικής σύμβασης εργασίας, διαιτητικής απόφασης ή ατομικής σύμβασης εργασίας ή συμφωνίας, που καθορίζει αποδοχές και πρόσθετες αμοιβές ή απολαβές που υπερβαίνουν το ανώτατο όριο που ορίζεται στις προηγούμενες παραγράφους. Αποδοχές, πρόσθετες αμοιβές ή απολαβές που υπερβαίνουν το ανώτατο όριο των διατάξεων του άρθρου αυτού αναπροσαρμόζονται αυτοδίκαια στο αντίστοιχο όριο.».

7. Στο άρθρο τρίτο παρ. 4 και 5 του ν. 3845/2010, 65 Α, ορίζονται τα εξής:

« 4. Οι πάσης φύσεως τακτικές αποδοχές, επιδόματα, αποζημιώσεις και αμοιβές γενικά, καθώς και τα με οποιαδήποτε άλλη ονομασία οριζόμενα και από οποιαδήποτε γενική ή ειδική διάταξη ή ρήτρα ή όρο συλλογικής σύμβασης εργασίας, ή διαιτητική απόφαση, ή με ατομική σύμβαση εργασίας ή συμφωνία προβλεπόμενα, των εργαζομένων χωρίς εξαίρεση στους φορείς του πρώτου εδαφίου της παραγράφου 5 του άρθρου 1 του ν. 3833/2010, όπως τροποποιήθηκε και ισχύει, μειώνονται κατά ποσοστό τρία τοις εκατό (3%).

Από τη μείωση του προηγούμενου εδαφίου εξαιρούνται τα επιδόματα που συνδέονται με την οικογενειακή κατάσταση ή την υπηρεσιακή εξέλιξη, καθώς και τα συνδεδεμένα με το ανθυγιεινό ή επικίνδυνο της εργασίας τους και το μεταπτυχιακό τίτλο σπουδών τους.

5. Οι διατάξεις της προηγούμενης παραγράφου έχουν εφαρμογή και για τα αιρετά όργανα Ο.Τ.Α., τους διοικητές, υποδιοικητές, προέδρους, αντιπροέδρους των Ν.Π.Δ.Δ., τους προέδρους, αντιπροέδρους και τα μέλη των ανεξάρτητων διοικητικών αρχών, καθώς και ...»

8. Στην παρ. Γ, υποπαρ. Γ.1. αριθ. 6α και 8 του ν. 4093/2012, 222 Α, ορίζονται, εκτός άλλων, τα εξής:

«6. α. Ο βασικός μισθός του Γενικού Γραμματέα Υπουργείου και του Γενικού Γραμματέα Αποκεντρωμένης Διοίκησης της παραγράφου 1Α του διατακτικού της

απόφασης του Αναπληρωτή Υπουργού Οικονομικών με αριθμό α2/57332/0022/27.7.2012 (ΥΟΔΔ 358), διαμορφώνεται, από 1.1.2013, στο ποσό των τριών χιλιάδων τετρακοσίων πενήντα ευρώ (3.450 €)...

8. Οι αποδοχές, οι αποζημιώσεις, τα έξοδα παράστασης και οι αμοιβές εν γένει, που καταβάλλονται στους Προέδρους, Αντιπροέδρους και τα μέλη των Ανεξάρτητων Διοικητικών Αρχών (ΑΔΑ), καθώς και στους Διοικητές, Υποδιοικητές, στους Προέδρους, Αντιπροέδρους, Διευθύνοντες Συμβούλους και στα μέλη του Δ.Σ. των Ν.Π.Δ.Δ..., μειώνονται κατά ποσοστό είκοσι τοις εκατό (20%), από 1.1.2013.».

9. Στο άρθρο 7 παρ.1 περ. α) , β) και ε) , στο άρθρο 9 παρ. 1, 5 περ. α) , στο άρθρο 14, στο άρθρο 16 παρ.1 περ. (α) υποπερ. (αα), στο άρθρο 22 παρ. 1, 2, 3, 4, 5, 6 και 7 και στο άρθρο 28 παρ. 1 του ν. 4354/2015, 176 Α, ορίζονται, εκτός άλλων, τα εξής:

« Άρθρο 7

Πεδίο εφαρμογής

1. Στις διατάξεις του παρόντος υπάγονται οι μόνιμοι και δόκιμοι πολιτικοί δημόσιοι υπάλληλοι, καθώς και οι υπάλληλοι με σχέση εργασίας ιδιωτικού δικαίου αορίστου και ορισμένου χρόνου:

α) των φορέων της περίπτωσης στ` της παρ. 1 του άρθρου 14 του ν. 4270/2014 (Α` 143),

β) των Ανεξάρτητων Διοικητικών Αρχών (Α.Δ.Α.), της περίπτωσης γ` της παρ. 1 του άρθρου 14 του ν. 4270/ 2014 (Α` 143),...

ε) των Νομικών Προσώπων Δημοσίου Δικαίου (Ν.Π.Δ.Δ.),

Άρθρο 9

Μισθολογικά κλιμάκια και κατάταξη των υπαλλήλων

1. Τα μισθολογικά κλιμάκια (Μ.Κ.) των υπαλλήλων των κατηγοριών:

- Πανεπιστημιακής Εκπαίδευσης (Π.Ε.) με πτυχίο ή δίπλωμα Πανεπιστημίου ημεδαπής ή ισότιμο Σχολών αλλοδαπής,

-Τεχνολογικής Εκπαίδευσης (Τ.Ε.) με πτυχίο ή δίπλωμα Τεχνολογικού Εκπαιδευτικού Ιδρύματος (Τ.Ε.Ι.) της ημεδαπής ή ισότιμο Σχολών ημεδαπής ή αλλοδαπής,

- Δευτεροβάθμιας Εκπαίδευσης (Δ.Ε.) και

- Υποχρεωτικής Εκπαίδευσης (Υ.Ε.) ορίζονται ως εξής:

Σε δεκαεννέα (19) για τους υπαλλήλους των κατηγοριών Τ.Ε. και Π.Ε. και σε δεκατρία (13) για τους υπαλλήλους των κατηγοριών Υ.Ε. και Δ.Ε.. Οι υπάλληλοι των

κατηγοριών Τ.Ε. και Π.Ε. εξελίσσονται σε αυτά με εισαγωγικό το Μ.Κ. 1 και καταληκτικό το Μ.Κ. 19, ενώ των κατηγοριών Υ.Ε. και Δ.Ε. με εισαγωγικό το Μ.Κ. 1 και καταληκτικό το Μ.Κ. 13.

5. (α) Οι Υπηρεσιακοί Γραμματείς και οι Γενικοί Γραμματείς κατατάσσονται στο καταληκτικό Μ.Κ. της ΠΕ κατηγορίας, πολλαπλασιαζόμενου του αντίστοιχου βασικού μισθού με τον συντελεστή 1,5. (β) ...Τα ανωτέρω ποσά στρογγυλοποιούνται στην πλησιέστερη μονάδα ευρώ.

Άρθρο 14

Βασικός μισθός

1. Ο μηνιαίος βασικός μισθός του Μ.Κ. 1 της Υ.Ε. κατηγορίας ορίζεται σε επτακόσια ογδόντα (780) ευρώ.

Ο μηνιαίος βασικός μισθός των λοιπών Μ.Κ. της κατηγορίας αυτής διαμορφώνεται με πρόσθεση στο αμέσως προηγούμενο Μ.Κ. του ποσού που προκύπτει από τον πολλαπλασιασμό των 780 ευρώ με το συντελεστή 0,0551.

Το προστιθέμενο ποσό στρογγυλοποιείται στο πλησιέστερο ευρώ.

2. Οι βασικοί μισθοί των Μ.Κ. 1 των κατηγοριών Δ.Ε., Τ.Ε. και Π.Ε. προσδιορίζονται με βάση το ποσό των 780 ευρώ, πολλαπλασιαζόμενο με τους παρακάτω συντελεστές, στρογγυλοποιούμενοι στην πλησιέστερη μονάδα ευρώ:

ΚΑΤΗΓΟΡΙΑ	ΣΥΝΤΕΛΕΣΤΗΣ
-----------	-------------

Δ.Ε.	1,10
Τ.Ε.	1,33
Π.Ε.	1,40

Ο μηνιαίος βασικός μισθός των λοιπών Μ.Κ. των ως άνω κατηγοριών διαμορφώνεται με πρόσθεση στο αμέσως προηγούμενο Μ.Κ. του ποσού που προκύπτει από τον πολλαπλασιασμό του ποσού των 780 ευρώ με τους ως άνω συντελεστές και στη συνέχεια με το συντελεστή 0,0699 για τη Δ.Ε. κατηγορία, 0,0530 για τη Τ.Ε. κατηγορία και 0,0540 για την Π.Ε. κατηγορία.

Άρθρο 16

Επίδομα θέσης ευθύνης

1. Στους προϊσταμένους οργανικών μονάδων καταβάλλεται, για όσο χρόνο ασκούν τα καθήκοντά τους, μηνιαίο επίδομα θέσης ευθύνης οριζόμενο, κατά βαθμίδα θέσης, ως εξής:

(α) Προϊστάμενοι Διοίκησης:

(αα) Γενικοί και Υπηρεσιακοί Γραμματείς: χίλια τετρακόσια (1.400) ευρώ.

Άρθρο 22

Καθορισμός αποδοχών ειδικών κατηγοριών

1 . Οι κάθε είδους αποδοχές των δημοσιογράφων που απασχολούνται με σχέση εργασίας ιδιωτικού δικαίου στους φορείς που υπάγονται στο πεδίο εφαρμογής της παραγράφου 1 του άρθρου 7 καθορίζονται με κοινή απόφαση του Υπουργού Οικονομικών και του κατά περίπτωση αρμόδιου Υπουργού.

2 Η αντιμισθία των Περιφερειάρχων, Αντιπεριφερειάρχων και Προέδρων των Περιφερειακών Συμβουλίων των Οργανισμών Τοπικής Αυτοδιοίκησης (Ο.Τ.Α.) δεύτερου βαθμού, καθώς και των Δημάρχων, Αντιδημάρχων και Προέδρων των Δημοτικών Συμβουλίων και των Γενικών Γραμματέων των Ο.Τ.Α. πρώτου βαθμού καθορίζονται με κοινή απόφασή των Υπουργών Οικονομικών και Εσωτερικών και Διοικητικής Ανασυγκρότησης.

3. Οι κάθε είδους αποδοχές και λοιπές αποζημιώσεις των Προέδρων, Αντιπροέδρων και μελών των Ανεξάρτητων Διοικητικών Αρχών (Α.Δ.Α.), των Διοικητών, Αναπληρωτών Διοικητών, Υποδιοικητών, Προέδρων, Αντιπροέδρων, Διευθυνόντων Συμβούλων, και Μελών των Διοικητικών Συμβουλίων και γενικότερα όλων των οργάνων διοίκησης των Ν.Π.Δ.Δ., των Ν.Π.Ι.Δ. και των Δ.Ε.Κ.Ο. του Κεφαλαίου Α` του ν. 3429/2005, που υπάγονται στις διατάξεις του παρόντος, καθώς και των εν γένει Γενικών Επιθεωρητών, Συντονιστών ή Εισαγγελέων Ελεγκτικών Σωμάτων ή Σωμάτων Επιθεώρησης, καθώς και του Προέδρου, των μελών και του ειδικού επιστημονικού προσωπικού του Συμβουλίου Οικονομικών Εμπειρογνομόνων (Σ.Ο.Ε.) καθορίζονται με κοινή απόφαση του Υπουργού Οικονομικών και του καθ' ύλην αρμόδιου Υπουργού με την επιφύλαξη των οριζόμενων στο επόμενο εδάφιο. Ειδικότερα, αναφορικά με τις εταιρείες του Α` Κεφαλαίου του ν. 3429/2005 για τις οποίες εφαρμόζεται η εξαίρεση του άρθρου 28 παράγραφος 3 περίπτωση γ`, οι κάθε είδους αποδοχές και λοιπές αποζημιώσεις των μελών των Διοικητικών Συμβουλίων καθορίζονται με απόφαση της Γενικής Συνέλευσης σύμφωνα με τα οριζόμενα στον ν. 4548/2018 (Α` 104).

4. Οι κάθε είδους αποδοχές των ιπτάμενων χειριστών του Δημοσίου, των Ν.Π.Δ.Δ. και των Ν.Π.Ι.Δ. που υπάγονται στις διατάξεις του παρόντος καθορίζονται με κοινή απόφαση του Υπουργού Οικονομικών και του καθ' ύλην αρμόδιου Υπουργού.

5. Μέχρι την έκδοση των αποφάσεων, που προβλέπονται από τις διατάξεις του παρόντος άρθρου, οι αποδοχές όλων των ανωτέρω εξακολουθούν να καταβάλλονται

στο ύψος που είχαν διαμορφωθεί κατά τον τελευταίο μήνα πριν την έναρξη ισχύος του παρόντος νόμου, με την επιφύλαξη των διατάξεων του άρθρου 28.

6.α. Οι κάθε είδους αποδοχές του καλλιτεχνικού προσωπικού:

α) των Ο.Τ.Α. και των εποπτευομένων νομικών προσώπων αυτών, καθώς και των λοιπών νομικών προσώπων δημοσίου δικαίου,

β) των νομικών προσώπων ιδιωτικού δικαίου,

καθώς και οι ειδικότητες του καλλιτεχνικού προσωπικού που υπάγονται στο παρόν, καθορίζονται με κοινές αποφάσεις των Υπουργών Οικονομικών, Πολιτισμού και Αθλητισμού, Εσωτερικών και του κατά περίπτωση συναρμόδιου Υπουργού. ...

Κοινές υπουργικές αποφάσεις, οι οποίες έχουν εκδοθεί έως την έναρξη ισχύος του παρόντος επί τη βάση της περ. α' της παρ. 6 του άρθρου 22 του ν. 4354/2015, εξακολουθούν να ισχύουν.

7. Οι αποδοχές των προσώπων της εταιρείας «ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΡΑΔΙΟΦΩΝΙΑ ΤΗΛΕΟΡΑΣΗ ΑΝΩΝΥΜΗ ΕΤΑΙΡΕΙΑ (Ε.Ρ.Τ. Α.Ε.)» που είναι εξουσιοδοτημένα να σχεδιάζουν, να διευθύνουν και να ασκούν διοίκηση, όπως αυτή προκύπτει από την ιεραρχία της οργανωτικής δομής της εταιρείας, καθορίζονται με κοινή απόφαση του Υπουργού Οικονομικών και του Υπουργού στον οποίο έχουν ανατεθεί οι αρμοδιότητες της Γενικής Γραμματείας Επικοινωνίας και Ενημέρωσης, ύστερα από εισήγηση του Διοικητικού Συμβουλίου της εταιρείας. Μέχρι την έκδοση της κοινής απόφασης του προηγούμενου εδαφίου, οι αποδοχές των προσώπων αυτών εξακολουθούν να καθορίζονται από τις διατάξεις του παρόντος.

Άρθρο 28

Ανώτατο όριο αποδοχών

1. Οι πάσης φύσεως αποδοχές και πρόσθετες αμοιβές ή απολαβές ή σύνταξη, που καταβάλλονται στους λειτουργούς ή υπαλλήλους ή μισθωτούς με σχέση εργασίας δημοσίου ή ιδιωτικού δικαίου των φορέων του άρθρου 7, των στελεχών των Ενόπλων Δυνάμεων, της Ελληνικής Αστυνομίας, του Πυροσβεστικού και του Λιμενικού Σώματος, απαγορεύεται να υπερβαίνουν τις εκάστοτε αποδοχές Γενικού Γραμματέα Υπουργείου.».

10. Στο άρθρο 20 παρ.1 και στο άρθρο 22 παρ. 1 περ. α) του ν. 5045/2023, 136 Α, ορίζονται τα εξής:

«Άρθρο 20

Αναπροσαρμογή

βασικών μισθών

1. Οι βασικοί μισθοί των μισθολογικών κλιμακίων, όπως αυτοί έχουν διαμορφωθεί την 31η.12.2023, βάσει των άρθρων 9 και 14 του Κεφαλαίου Β` του ν. 4354/2015, (Α` 176) προσαυξάνονται με ποσό το οποίο αντιστοιχεί στο γινόμενο του εισαγωγικού μισθού της κατηγορίας Υποχρεωτικής Εκπαίδευσης (Υ.Ε.), πολλαπλασιαζόμενο με συντελεστή 0,0897, στρογγυλοποιούμενο στην πλησιέστερη μονάδα ευρώ. Η εν λόγω προσαύξηση καταβάλλεται και στους βασικούς μισθούς του προσωπικού ειδικών κατηγοριών των παρ. 1, 2, 4, 6 και 7 του άρθρου 22 του ν. 4354/2015.

Άρθρο 22

Αναπροσαρμογή

επιδόματος θέσης ευθύνης

1. Το επίδομα θέσης ευθύνης αυξάνεται σε ποσοστό τριάντα τοις εκατό (30%) για τις ακόλουθες περιπτώσεις:

α) της παρ. 1 του άρθρου 16 του ν. 4354/2015 (Α` 176), περί του επιδόματος θέσης ευθύνης των προϊσταμένων οργανικών μονάδων,».

Ερμηνεία διατάξεων

Από τις προαναφερόμενες διατάξεις, ερμηνευόμενες αυτοτελώς, αλλά και σε συνδυασμό μεταξύ τους, ενόψει και όλου του νομικού πλαισίου εντός του οποίου εντάσσονται και του σκοπού που εξυπηρετούν, συνάγονται τα ακόλουθα :

11. Οι αποδοχές του Προέδρου και των Αντιπροέδρων της ΕΛΤΕ, σύμφωνα με την εξουσιοδοτική διάταξη της παρ. 3 του άρθρου 8 του ν. 3148/2003 καθορίζονται με απόφαση του Υπουργού Οικονομίας και Οικονομικών. Με την υπ`αρ. 26533/ΕΛΤΕ 2492004 απόφαση του Υπουργού Οικονομίας και Οικονομικών, εκδοθείσα βάσει της ανωτέρω εξουσιοδότησης, καθορίστηκε η μηνιαία αποζημίωση του Προέδρου στο ύψος των 10000 και καθενός των δύο Αντιπροέδρων στο ύψος των 6000 ευρώ. Η υπουργική απόφαση αυτή κατ`εφαρμογή των διατάξεων του άρθρου 1, παρ. 5 του ν. 3833/2010, του άρθρου τρίτου, παρ. 4 του ν. 3845/2010 και της παρ. Γ, της υποπαρ. Γ1 αριθ. 8 του ν. 4093/2012, υπέστη διαδοχικές τροποποιήσεις, μειωθείσών των αποδοχών αυτών κατά ποσοστό 7, 3 και 20% αντιστοίχως και συνολικά στο ύψος των 7.216,80 για τον Πρόεδρο και των 4.330,08 για καθένα των Αντιπροέδρων, ανεξαρτήτως των αναπροσαρμογών λόγω των εκάστοτε αποδοχών του Γενικού Γραμματέα Υπουργείου, ως ανωτάτου ορίου, που διενεργήθηκαν δυνάμει των διατάξεων του άρθρου 2 παρ.1, 2 και 5 του ν.3833/2010 και του άρθρου 28 του ν. 4354/2015 .Με τις περί ανωτάτου ορίου διατάξεις αυτές δεν ορίστηκαν σταθερές και μόνιμες μειώσεις αλλά ανώτατο όριο αποδοχών εξαρτώμενο από τις εκάστοτε

αποδοχές του Γενικού Γραμματέα Υπουργείου που περιλαμβάνουν το βασικό μισθό και το επίδομα θέσης ευθύνης. Ενώ, οι διατάξεις που επέβαλαν τις μειώσεις και τις αναπροσαρμογές τροποποίησαν την ανωτέρω υπουργική απόφαση, η εξουσιοδοτική της διάταξη παραμένει αλώβητη.

Με το άρθρο 22 του ν. 4354/2015 ορίστηκε ότι οι αποδοχές του προσωπικού των ειδικών κατηγοριών των παρ. 1, 2, 3, 4, 6 και 7 του άρθρου αυτού καθορίζονται με κοινή απόφαση του Υπουργού Οικονομικών και του κατά περίπτωση αρμοδίου Υπουργού. Στις κατηγορίες των περιπτώσεων αυτών, εφαρμόζεται η παρ. 5 του ίδιου άρθρου που ορίζει ότι *«Μέχρι την έκδοση των αποφάσεων, που προβλέπονται από τις διατάξεις του παρόντος άρθρου, οι αποδοχές όλων των ανωτέρω εξακολουθούν να καταβάλλονται στο ύψος που είχαν διαμορφωθεί κατά τον τελευταίο μήνα πριν την έναρξη ισχύος του παρόντος νόμου, με την επιφύλαξη των διατάξεων του άρθρου 28.»*. Στο άρθρο 28 του ν. 4354/2015 ως ανώτατο όριο αποδοχών τίθενται οι εκάστοτε αποδοχές του Γενικού Γραμματέα Υπουργείου. Κατά τις διατάξεις αυτές, βάση για τον προσδιορισμό του ανωτάτου ορίου των εν λόγω αποδοχών αποτελούν οι αποδοχές του Γενικού Γραμματέα Υπουργείου, όπως καθορίζονται κάθε φορά από το νόμο, συμπεριλαμβανομένων του βασικού μισθού και του επιδόματος θέσης ευθύνης. Οι αποδοχές αυτές, δυνάμει των διατάξεων των άρθρων 20 παρ.1 και 22 παρ. 1 του ν. 5045/2023 αναπροσαρμόστηκαν στο ποσό των 5.121 ευρώ που αποτελεί το ανώτατο όριο των εν λόγω αποδοχών.

Περαιτέρω, με τα άρθρα 20 παρ. 1 και 22 παρ. 1 του ν. 5045/2023, εκτός από την αναπροσαρμογή του ανωτάτου ορίου, διά της προσαύξησης των αποδοχών του Γενικού Γραμματέα Υπουργείου, χορηγήθηκε προσαύξηση και στους βασικούς μισθούς των κατηγοριών των παραγράφων. 1, 2, 4, 6 και 7. του άρθρου 22 του ν. 4354/2015, ανεξαρτήτως της σχέσης των αποδοχών τους προς το ανώτατο όριο. Της προσαύξησης αυτής, εξαιρέθηκαν οι κατηγορίες που υπάγονται στην παράγραφο 3 του άρθρου αυτού, στις οποίες περιλαμβάνονται και οι αποδοχές του Προέδρου και των Αντιπροέδρων της ΕΛΤΕ.

Συνεπώς, οι αποδοχές του Προέδρου της ΕΛΤΕ, μειωθείσες, ανεξαρτήτως του ανωτάτου ορίου, στο ποσό των 7.216,80 ευρώ, πρέπει να αναπροσαρμοστούν, δυνάμει των ανωτέρω διατάξεων του ν. 5045/2023, στο ποσό των 5.121 ευρώ ενώ οι αποδοχές κάθε Αντιπροέδρου, μειωθείσες, ανεξαρτήτως του ανωτάτου ορίου, στο ποσό των 4.330,08 ευρώ και υπολειπόμενες του αναπροσαρμοσθέντος με τις διατάξεις αυτές ανωτάτου ορίου δεν είναι αναπροσαρμοστέες.

Τέλος, σημειωτέον, ότι οι ανωτέρω διατάξεις, ιδιαίτερα, ενόψει και της εξαίρεσης των εν λόγω αποδοχών από τη χορήγηση της προσαύξησης που καταβάλλεται, δυνάμει του άρθρου 20 του ν. 5045/2023, στους βασικούς μισθούς των κατηγοριών των παραγράφων 1, 2, 4, 6 και 7 του άρθρου 22 του ν.4354/2015, υποδηλώνουν έντονη υπόδειξη στη Διοίκηση για προσδιορισμό των εν λόγω αποδοχών με κανονιστική πράξη.

Απάντηση

Κατόπιν τούτων, στο ανωτέρω ερώτημα αρμόζει η απάντηση ότι:

Μέχρι την έκδοση υπουργικής απόφασης καθορισμού των εν λόγω αποδοχών:

- α) οι μηνιαίες αποδοχές του Προέδρου της ΕΛΤΕ, αναπροσαρμόστηκαν δυνάμει των άρθρων 20 παρ. 1 και 22 παρ. 1 του ν. 5045/2023 σε 5.121 ευρώ. Οι αποδοχές αυτές πρέπει να αναπροσαρμόζονται βάσει των εκάστοτε αποδοχών του Γενικού Γραμματέα Υπουργείου μέχρις, όμως, του ποσού των 7.216,80 ευρώ ενώ
- β) οι αποδοχές καθενός των Αντιπροέδρων, εξαιρεθείσες της προσαύξησης και μη αναπροσαρμοσθείσες, κατά τα άρθρα 20 παρ. 1 και 22 παρ. 1 του ν. 5045/2023 ανέρχονται σε 4.330,08 ευρώ.

Βασίλειος Καραγεώργος
Νομικός Σύμβουλος του Κράτους